
 معلمانِ برون سپار به راحتی کنار گذاشته می  شوند! 
مجبوریم با حقوق و بیمه  ناچیز کار کنیم

جمعی از معلمان برون سپار می گویند: ما با این شرطِ 
کارفرما که ممکن است حقوقی به شما پرداخت نشود، 
راضی به کار شدیم. ما مجبوریم در چنین شرایطی کار کنیم 

و بعد هم آموزش و پرورش به راحتی ما را کنار می گذارد. 
معلمان خرید خدمات در مورد وضعیتِ خود به ایلنا 
گفته اند: آموزش و پرورش برای سال تحصیلیِ جدید 
معلمان برون سپارِ بسیاری را کنار گذاشته است. به 
گفته آنها فقط برای مناطق خیلی محروم از این نیروها 
استفاده می شود و آن هم به این دلیل است که معلم 
رسمی برای تدریس در آن مناطق به سختی پیدا می شود.  
همچنین آموزش و پرورش از معلمانِ در شرفِ بازنشستگی 
و دانشجویان سال آخر تربیت معلم برای جبرانِ کمبودِ 
نیروی خود استفاده می کند. این نیروها توضیح داده اند: 
معلمانِ برون سپارِ آموزش و پرورش که تحت عناوین 
مختلف سال ها برای آموزش و پرورش کار کرده اند حالا 
به راحتی کنار گذاشته می شوند. برخی از این معلمان 
سابقه  ۱۰ سال به بالای تدریس در مناطق محروم و دور 
افتاده دارند. یکی از این معلمان گفته: جایی که من کار 
می کنم یک ساعت و نیم تا شهر فاصله دارد و هیچ امکاناتی 
ندارد؛ نیروهای دولتی حاضر نمی شوند در چنین جایی 
تدریس کنند، برای همین از معلم خرید خدمات استفاده 
می کنند. یکی دیگر از معلمان توضیح داده: در جایی که 
ما کار می کنیم به دلیل آنکه معلم برای رشته  کار ودانش 
نداشتیم، تمام بچه ها را به رشته  علوم انسانی فرستادند. 
این معلمان گفته اند آموزش و پرورش نیروهای برون 
سپار را کنار می گذارد تا اگر طرحی برای تبدیل وضعیت 
معلمان به تصویب رسید نیرویِ کمتری مشمول آن شود. 
به گفته یکی از این معلمان: ما در بدترین شرایط سر کار 
می رویم. سال گذشته بیمه ها و حقوق ما نامشخص بود اما 
بالاخره بعد از مدتی مبلغی ناچیز به ما پرداخت می کردند، 
اما امسال کارفرما به ما گفته بیمه نمی کنم و اگر بیمه 
می خواهید، خودتان باید مبلغ آن را پرداخت کنید و حقوق 
را هم هر زمان که دولت پرداخت کرد به حساب شما واریز 
می کنیم. این معلم اظهار داشته: ما با این شرطِ کارفرما که 
ممکن است حقوقی به شما پرداخت نشود، راضی به کار 
شدیم. ما مجبوریم در چنین شرایطی کار کنیم و بعد هم 
آموزش و پرورش به راحتی ما را کنار می گذارد. معلمان بر 
این نکته تاکید داشته اند که: مدارک تحصیلی ما بالاست 
اما چون کار اصلا پیدا نمی شود مجبوریم به این شرایط 

تن دهیم. 

 آرمان ملی- آساره کیانی: در اعتراضات  اخیر که 
از 25 شهریور ماه و پس از درگذشت مهسا امینی، دختر 
جوان اهل سقز صورت گرفت، دانش آموزان هم  حضور 
داشتند. آن ها در مدارس خود دست به تجمعاتی زدند و 
این تنها مختص به دانش آموزان دختر نبود. پسرها هم 
حضور داشتند. دانش آموزان اکثرا در مدارس خود و بعضا در 
کوچه های اطراف مدرسه این تجمعات را ترتیب می دادند 
و به موازات بیشتر شدن این تجمعات برخورد با آن ها هم 
جدی تر شد.  برخی مسئولین مدارس مواخذه شدند و 
تعدادی از دانش آموزان هم که به گفته مسئولان ناچیز 
بوده اند، بازداشت شدند. گفته شد که آن ها به کانون اصلاح و 
تربیت منتقل شده اند.بازداشت دانش آموزان و نحوه مواجهه 
با آن ها ما را به سمت حقوق کودکان می کشاند. اینکه آیا این 
دانش آموزان هم مانند سایر اقشار جامعه از حق برگزاری 
اجتماعات مسالمت آمیز، طبق اصل 27 قانون اساسی 
برخوردار بوده اند. این دانش آموزان اسلحه حمل نکرده اند و 
موارد دیگری از این دست که در همان اصل قانونی آمده. با 
این حال، به نظر می رسد با اینکه حقوق دانش آموزان به آن ها 
آموزش داده نشده و کتاب های درسی فاقد این مورد بوده و 
هستند، آن ها در عصر جدید دریافته اند که از حق برگزاری 
تجمعات مسالمت آمیز برخوردارند. ما می پرسیم آیا شرکت 
در تجمعات، نوعی جرم محسوب می شود؟ کودکان و افرادی 
که به سن قانونی نرسیده اند آیا مجاز است که تنبیه بشوند 
؟ و تا چه زمانی قرار است کودکان در کانون اصلاح و تربیت 
بمانند و بعد از آن به کجا منتقل می شوند؟ در خصوص 
حقوق کودکان و نحوه رسیدگی به امورات آن ها با نعمت 
احمدی وکیل دادگستری و حقوقدان، صحبت کرد ه ایم. 
او می گوید کسانی که در اعتراضات شرکت می کنند، 
به اتهاماتشان در دادگاه انقلاب رسیدگی شود و دادگاه 
انقلاب فاقد ترتیباتی است که در دادگاه اطفال و نوجوان 
برگزار می شود ضمن اینکه نمی توان هر موضوعی را امنیتی 
دانست؛ خیلی از این افرادی که دستگیر شده اند منتقدند؛ 
منتقدینی که دنبال نفع شخصی نیستند پس مشمول جرم 

سیاسی هستند. 
  دادگاه انقلاب صلاحیت رسیدگی به جرایم 

اطفال را ندارد
آقای احمدی می گوید: »در قانون آیین دادرسی کیفری 

که به نحوه رسیدگی در دادگاه ها و عناوین اتهامی مربوط 
است، فصل ششم آن مربوط به رسیدگی در دادگاه اطفال 
و نوجوانان. ماده 4۰8 می گوید رئیس دادگستری یا رئیس 
کل دادگاه های شهرستان مرکز استان، هر حوزه حسب 
مورد،  ریاست دادگاه های اطفال و نوجوانان را بر عهده دارد 
یعنی دادگاه اطفال و نوجوانان برای خود استقلال دارد و 
رئیس کل دادگستری مرکز استان، ریاست آن را بر عهده 
دارد، قضات آن هم باید از بین قضاتی باشند که حداقل پنج 
سال سابقه قضایی داشته و شایستگی این کار و شرایطی 
را داشته باشند یعنی با توجه به شرایط سنی و مواردی 
از این نظیر که متعهد باشند، دوره آموزشی را گذارنده 
باشند و ترجیحا فرزند داشته باشند که بدانند با کودکان 
و نوجوانان چطور باید رفتار کنند.«آقای احمدی ادامه 
می دهد که »این دادگاه باید مشاور هم داشته باشد و این 
مشاوران باید از بین متخصصان علوم تربیتی، روانشناسی، 
جرم شناسی، مددکار اجتماعی، دانشگاهی، فرهنگیان، 
آشنا به مسائل روانشناختی و تربیتی کودکان و نوجوانان 
انتخاب شوند.«این وکیل دادگستری به دقت قانونگذار در 
این زمینه اشاره می کند و می گوید: »در تبصره یک ماده 
4۱۰، گفته می شود برای انتخاب مشاوران، رئیس حوزه 
قضایی هر محل برای هر شعبه حداقل هشت نفر را که 
واجد شرایط مندرج در این ماده بداند، پیشنهاد می کند 
و رئیس کل دادگستری استان از بین آن ها حداقل 4 نفر 
را برای مدت دو سال به این سمت منصوب می کند.« او 
می افزاید: »اگر متهم زن باشد، مشاور هم باید خانم باشد و 
ترتیب رسیدگی هم آورده شده و بعد از آن جرایم تعریف 
می شوند. که در جرایم تعزیری درجه شش، هفت و هشت 
و همچنین در جرایم تعزیری که مجازات قانونی آن ها غیر 
از حبس است، هرگاه متهم والدین یا سرپرست قانونی 
و همچنین وکلای او حاضر باشند، موجبات رسیدگی 
هم فراهم باشند، فوری رسیدگی می شود.« او ادامه 
می دهد که »در طول این پروسه، ماده های دیگری هم 
داریم که می گوید دادگاه اطفال و نوجوانان، والده، اولیا 
یا سرپرست نوجوان، وکیل مدافع و اشخاصی که نظر 
آن ها در تحقیقات مقدماتی درج شده، شهود، مطلعان 
و مددکار اجتماعی حاضر می شوند و باز هم در ماده 4۱4 
می گوید هرگاه مصلحتی اقتضا کند، ممکن است تمام یا 

قسمتی از دادرسی غیابی باشد.«این وکیل دادگستری، 
با برشمردن این قوانین می خواهد توضیح دهد که برای 
رسیدگی به دادگاه اطفال، قانون خاص داریم علاوه بر 
اینکه کنوانسیون حقوق اطفال را هم داریم که ما به آن 
پیوسته ایم و باید آن را رعایت کنیم و الان هم ساختار آن 
را داریم. اما به گفته او در بازداشتی های اخیری که صورت 
می گیرد، با نوعی پارادوکس روبه رو هستیم و آن اینکه 
»در حال حاضر آقایان بازداشتی ها را امنیتی می دانند 
و در صلاحیت دادگاه انقلاب. اگر این طفل و نوجوان 
تحت تعقیب قرار گرفت، با این قانون روبه رو می شویم 
که می گوید باید در دادگاه انقلاب رسیدگی شود. از سوی 
دیگر با اراده ای مواجه هستیم که می گوید کسانی که در 
اعتراضات شرکت می کنند، به اتهاماتشان در دادگاه انقلاب 
رسیدگی شود. در دادگاه انقلاب ما ترتیباتی را که در دادگاه 
اطفال و نوجوان برگزار می شود را نداریم و مهم تر از همه 
این موضوعات، ما لایحه جرم سیاسی را داریم که به قوت 
خود باقی است و نمی توان هر موضوعی را امنیتی دانست 
بلکه در قالب جرم سیاسی هم می گنجد. خیلی از این 
افرادی که دستگیر شده اند منتقدند؛ منتقدینی که دنبال 
نفع شخصی نیستند پس مشمول جرم سیاسی هستند و 
این ها مواردی هستند که باید به آن ها توجه کنیم.«اما آیا 
شرکت در تجمعات نوعی جرم محسوب می شود؟ این 
وکیل دادگستری می گوید: »  از نظر حقوقی، اصل 27 
قانون اساسی می گوید که اجتماعات آزادند و باید اسلحه 
نباشد و مخالف اسلام نباشد و باقی آن موردی ندارد!« 
آقای احمدی می گوید  زمانی که وکلا جلوی کانون وکلا 
می روند و نه تخریبی صورت می گیرد،نه اسلحه ای دارند و 
نه مطلب دیگری، با آن ها برخورد می شود  . اگر بخواهیم 
قوانین را در نظر بگیریم همه این اعمال مغایر با قانون است 
مگر اینکه بخواهند بگویند که شرایط اضطرار است که باید 
گفت شرایط اضطرار هم نیاز به تصویب قانون دارد. پس 
باید قانونی تصویب شود که اگر شرایط اضطرار در کشور 

حاکم باشد، بعضی از قوانین موقوف الاجرا بشوند  .
   ارتباط با شبکه های معاند  

گفته شده که این دانش آموزان بازداشتی با شبکه های 
معاند ارتباط داشته اند این اتهام چه قدر می تواند برای این 
کودکان و نوجوانان دردسرساز شود؟ آقای احمدی می گوید 
که »در این موارد الان دادستان شاکی است  که اگر اثبات 
شود بحث جداگانه ای است که ارتباط با شبکه های معاند را 

در قوانین داریم.« 
  دانش آموزان تا 18 سالگی در کانون اصلاح و 
تربیت نگهداری شده و بعد به بند عمومی زندان ها 

منتقل می شوند
اما کودکان و افرادی که به سن قانونی نرسیده اند آیا مجاز 
است که تنبیه بشوند؟ این حقوقدان می گوید: »جرم و متهم 
و مجرم تعاریفی دارند و کسی نیست که به دلیل سن اش 
بگوییم که مسئولیت ندارد اما وقتی مسئولیت دارد، قانون 
معین است و هم نحوه رسیدگی اش با دیگران فرق می کند 
و هم نگهداری آن ها. و اگر زیر سن قانونی باشند در کانون 
اصلاح و تربیت.« او ادامه می دهد: »اگر دادستان ادعا کرد که 
این ها متهم اند و دادگاه تشخیص داد که مجرمند و حکمی 
صادر کرد و اگر حکمشان قطعی شد، نگهداری شان در کانون 
اصلاح و تربیت است.«  این افراد تا کی در کانون اصلاح و 
تربیت می مانند و آقای احمدی می گوید که »تا زمانی که به 
۱8 سالگی برسند. و بعد به بندهای عمومی زندان و در بند 

جوانان نگهداری می شوند.« 
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فــــرارو

  8 سد مهم کشور 
با ذخیره آب زیر ۲0 درصد

 در نیمه نخستین ماه از فصل پاییزی که 
فصلی کم بارش و خشک پیش بینی شده، ذخیره 
آب در 8 سد مهم تأمین آب شرب کشور به زیر 
2۰درصد رسیده است. بررسی آمار رسمی منابع 
آب کشور نشان می دهد که از ابتدای سال آبی 
جاری تا ۱۶ مهرماه، ۳7۰ میلیون مترمکعب 
ورودی آب به سد های کشور بوده که این رقم 
نسبت به مدت زمان مشابه سال قبل، 27 درصد 
کاهش داشته است. در نیمه مهرماه، میزان آب 
ذخیره شده در سد های کشور به ۱8 میلیارد و 
57۰ میلیون مترمکعب رسیده که نسبت به 
زمان مشابه سال قبل، تقریبا بدون تغییر است. 
با این حساب، حدود ۳۶ درصد ظرفیت مخازن 
سد های کشور پرُ و حدود ۶4 درصد این ظرفیت 
خالی است. نگاهی به وضعیت سد های مهم 
تأمین آب شرب کشور حاکی از کم آبی چندین 
سد بزرگ است به طوری که  8 سد مهم، کمتر از 

2۰ درصد ذخیره آب دارند. 
 

زمین خواری 100 میلیاردی 
در ملارد

سرهنگ منصور خدایی، فرمانده انتظامی 
شهرستان ملارد، گفت: در پی اخبار واصله 
از منابع خبری مبنی بر اینکه فردی با جعل 
قولنامه در »قلعه فرامرز« اقدام به ثبت سند 
۱۱ هزار متر زمین متعلق به یکی از ادارات 
دولتی کرده، رسیدگی به موضوع در دستور 
کار پلیس آگاهی قرار گرفت. فرمانده انتظامی 
شهرستان ملارد افزود: ماموران پلیس آگاهی با 
اقدامات اولیه و شناسایی فرد فرصت طلب پس 
از هماهنگی قضائی، به همراه کارشناسان اداره 
منابع طبیعی از زمین تصرف شده بازدید و پس 
از تایید تصرف غیرمجاز زمین، نسبت به رفع 
تصرف اقدام کردند. سرهنگ خدایی خاطرنشان 
کرد: کارشناسان، ارزش اراضی مورد تصرف 
را بیش از ۱۰۰ میلیارد ریال برآورد کردند و 
در این خصوص، متهم دستگیر شده، پس از 
تکمیل پرونده به مرجع قضائی معرفی شد. این 
مقام انتظامی در پایان از شهروندان خواست در 
صورت مشاهده هرگونه زمین خواری و تصرف 
اراضی ملی و شهری توسط افراد سودجو و 
فرصت طلب، موضوع را از طریق فوریت های 

پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند. 
 

هزینه درمان های دندانپزشکی در 
کشور با درآمد مردم انطباق ندارد

رئیس دانشکده دندانپزشکی دانشگاه علوم 
پزشکی ایران با بیان اینکه متأسفانه هزینه 
درمان های دندانپزشکی در کشور با درآمد 
مردم انطباق ندارد گفت: امروزه درمان های 
دندانپزشکی شاید اولویت اصلی هزینه های 
مردم نباشد. حسن سمیاری افزود: اگر چه 
درد های شدید دندانی که یک فوریت محسوب 
می شود نیازمند مداخلات درمانی سریع و 
پرهزینه است ولی مردم برای درمان مشکلات 
دندانی خود اولویت قائل نمی شوند و شاید 
در اغلب موارد نسبت به درمان بی تفاوت 
باشند. رئیس دانشکده دندانپزشکی دانشگاه 
علوم پزشکی ایران با بیان اینکه تعرفه های 
دندانپزشکی مراکز دولتی افزایش یافته و در 
مواردی مانند جرمگیری که نقش پیشگیری 
در برخی بیماری های لثه و پوسیدگی ها دارد 
بیشتر شده است، افزود: همین مبالغ که بخش 
قابل توجهی از درآمد خانواده است، باعث 
اجتناب مردم از جرمگیری های ضروری دندان 
در صورت لزوم خواهد شد. سمیاری گفت: باید 
درمان های ترمیمی و پر کردن پوسیدگی ها 
اولویت بیشتری نسبت به عصب کشی داشته 
باشد، بگونه ای که مردم بتوانند در اولین فرصت 
به رفع آن بپردازند و نگذارند که کار دندان به 
درمان های پیچیده و گرانتر از جمله عصب 
کشی و ایمپلنت برسد. نایب رئیس انجمن علمی 
پریودونتولوژی ایران با بیان اینکه جامعه رو به 
سالمندی می رود و طبق آمار، شیوع بی دندانی 
در کشور حدود ۶۰ درصد است، افزود: یکی از 
علل مهم این آمار نگران کننده آن است که 
مردم در سنین جوانی به دلیل ناتوانی در تامین 
هزینه های درمان های دندانپزشکی مانند ترمیم 
پوسیدگی ها و انجام ایمپلنت دندان، متأسفانه 
به علت تاخیر در مراجعه به دندانپزشک مجبور 
به کشیدن دندان های خود )یعنی ارزانترین و 
شاید ساده ترین یا سریع ترین راهکار( می شوند. 
نایب رئیس انجمن پریودونتولوژی ایران با اشاره 
به بالا بودن قیمت درمان های دندانپزشکی در 
کشور که انطباقی با درآمد مردم ندارد و می تواند 
موجب از دست رفتن فرصت طلایی درمان 
شود، گفت: هزینه های درمان های دندانپزشکی 
در تمام نقاط دنیا و حتی ایران بالاست.سمیاری 
با اشاره به اینکه انتظار داریم دولت، مجلس 
و تمامی برنامه ریزان و دست اندرکاران با 
تقویت خدمات بیمه ای به فکر مردم باشند و 
برنامه ریزی لازم را انجام دهند، افزود: بر اساس 
آمار های موجود حدود 9۰درصد خدمات 
دندانپزشکی توسط بخش خصوصی و تنها 
۱۰ درصد خدمات توسط بخش دولتی ارائه 
می شود، لذا مدیریت بخش خصوصی را باید 
به بخش خصوصی واگذار کرد تا مردم بتوانند 
با انتخاب خود به مناسب ترین مرکز مراجعه 
و از بهترین خدمات توافقی بهره ببرند؛ محدود 
کردن بخش خصوصی می تواند صدمات جبران 
نا پذیری به کیفیت خدمات درمانی وارد نماید. 

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

نعمت احمدی، وکیل دادگستری از نحوه مواجهه قانونی با کودکان و نوجوانان بازداشتی می گوید؛

آیا شرکت دانش آموزان در تجمعات 
جرم محسوب می شود

  کسانی که در اعتراضات شرکت می کنند، به اتهاماتشان در دادگاه انقلاب رسیدگی می شود و دادگاه انقلاب 
فاقد ترتیباتی است که در دادگاه اطفال و نوجوان برگزار می شود 

 

 آرمان ملی: نایب رئیس کمیسیون خدمات فنی و مهندسی 
اتاق بازرگانی ایران گفت: تجار خارجی تشخیص می دهند که 
در کدام پیام رسان فعالیت خود را دنبال کنند آنها برای خود 
این پرسش را مطرح می کند که چرا باید در این پلتفرم داخلی 
عضو شوند و چه فعالیتی می تواند در این فضا داشته باشند؟ 
بدون تردید به پاسخ روشنی نخواهند رسید.سادینا آبایی در 
گفت وگو با ایلنا، منابع آماری در ایران را یکدست ندانست و 
افزود: دبیرخانه شورای گفت وگو اتاق بازرگانی با هدف تاثیر 
قطع اینترنت و فیلتر شدن پلتفرم های خارجی جلسه ای را 
با مسئولان دولتی و فعالان بخش  خصوصی برگزار کرد؛ در 
این جلسه هر کدام از این گروه ها آماری متفاوت در این زمینه 
ارائه می دادند و این مساله تاسف آور است که نمی توان دیتای 
ثابت و قابل اعتنایی در این زمینه ارائه و به آن آمارها اعتماد 
کرد. او با اشاره به شکل گیری نگاه منفی در بدو ورود اینترنت 
به ایران، تصریح کرد: امروز فضای اینترنت بستر کار است و 
وقتی این فضا بدون اطلاع قبلی قطع شود کسب وکارها تحت 
تاثیر قرار می گیرد؛ امروزه بسیاری از رابطه تجاری بازرگانان 
در بستر فضای مجازی شکل گرفته و هم اکنون همه این 
فعالیت ها معلق شده است. این فعال اقتصادی حوزه فناوری 
ارتباطات در پاسخ به این پرسش که بسیاری از تجار داخلی 
از طریق پلتفرم های خارجی فعالیت اقتصادی خود را دنبال 
می کردند و با تجار خارجی در ارتباط بودند آیا این امکان وجود 
دارد که تجار خارجی قانع شوند و پلتفرم های داخلی را نصب 
و فعالیت هایشان را از این فضا دنبال کنند؟ تصریح کرد: آیا ما 
توانستیم آموزش و بسترسازی لازم را برای کسب وکارهای 
داخلی ایجاد و آنها را متقاعد کنیم که به سمت پلتفرم های 
خارجی نروند؟ به همین میزان هم نمی توان تجار خارجی را 
متقاعد کرد که پلتفرم های داخلی را نصب کنند. نایب رئیس 
کمیسیون خدمات فنی و مهندسی اتاق ایران با اشاره به حق 

انتخاب در بازار آزاد، خاطر نشان کرد: تجار خارجی تشخیص 
می دهد که در کدام پیام رسان فعالیت خود را دنبال کنند 
آنها برای خود این پرسش را مطرح می کند که چرا باید در 
این فضا عضو شود و چه فعالیتی می تواند در این فضا داشته 
باشند؟ بدون تردید به پاسخ روشنی نخواهند رسید. این فعال 
حوزه فناوری، گفت: فعالان اقتصادی تلاش زیادی کردند 
که این مهم را برای سرمایه گذاران خرد و کلان جا بیندازیم 
که سرمایه گذاری های ریسک پذیر بازدهی خوبی خواهند 
داشت امروز همه این تلاش ها با قطع اینترنت و مسدود کردن 
پلتفرم ها بی نتیجه مانده است به عبارتی تمام رشته هایی که 
بافتیم پنبه شد و نمی دانم کدام سرمایه گذار برای ورود به حوزه 
رغبت دارد. آبایی در پاسخ به این پرسش که وزیر اقتصاد اعلام 
کرد که این وزارتخانه در حال تدوین مصوبه ای برای جبران 
خسارت های وارده به فعالان اقتصادی در فضای مجازی است 
این موضوع را تا چه میزان قابل اجرا شدن می دانید؟ افزود: 
دغدغه مهم فعالان اقتصادی این است که دولت همواره 

شریک سود آنهاست، این در حالیست که ایجاد اشتغال برعهده 
دولت هاست اما در ایران بخش مهمی از ایجاد اشتغال به بخش  
خصوصی واگذار شده است، دولت در این میان هیچ اقدامی 
برای کاهش هزینه های فعالان اقتصادی انجام نمی دهد اما 
از سوی دیگر فقط شریک درآمد آنهاست. او ادامه داد: به نظر 
می رسد این طرح های حمایتی انجام نشود چراکه اگر دولت 
می خواست کاری کند محیط آرام را برای کسب وکارها فراهم 
می کرد درغیر این صورت این اقدامات نوشدارو بعد از مرگ 
سهراب است و اگر بخواهد مشوقی و جبران خسارتی بپردازد از 
محل درآمدهایی است که از بخش خصوصی دریافت کرده آنها 
را پرداخت می کند. عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی با بیان 
اینکه مشاغل خانگی به سمت کسب وکارهای مجازی هدایت 
شدند، تصریح کرد: کسب وکارهای خانگی یعنی افرادی که 
دست شان به جایی بند نبود و نمی توانستند از جایی امتیازی 
دریافت کنند از این رو در این فضا ورود کردند اگر فضا برای 
کسب وکار این افراد مسدود شود آنها باید چه اقدامی انجام 
دهند؟او ادامه داد: چرا باید محدودیت تجاری برای جامعه 
روستایی و بانوانی که سرپرست خانوار بودند و در این فضا 
فعال می کردند ایجاد شود حالا این افراد از چه مجراهایی 
درآمدزایی کنند؟ به عنوان مثال فردی که یک فروشگاه مجازی 
در اینستاگرام داشت بعد از تعطیلی آن نهادی وجود دارد که 
به آن شخص تضمین بدهد که فروشگاه  را از این فضا خارج به 
فضای دیگری منتقل کنید، بدون تردید همان درآمد گذشته را 
خواهی داشت؟ آیا این مهم شدنی است و آیا فضای برابری برای 
تجارت در این پلتفرم ها ایجاد شده است؟ بدون تردید پاسخ 
منفی است و این مسائل علاوه بر مسائل اقتصادی تبعات و 
پیامدهای اجتماعی. آبایی بیان کرد: قانون بهبود فضای مستمر 
کسب وکار در فضای مجازی خدشه دار شده است و کمتر به این 

نکته توجه می شود. 

فعالان اقتصادی پشیمان از فعالیت در فضای مجازی

نمی توان تجار خارجی را متقاعد به استفاده از پلتفرم داخلی کرد

 بیمه تامین اجتماعی
فلسفه وجودی بیمه چیست؟ مگر این نیست که بیمه 
شدگان تامین اجتماعی با پرداخت حق بیمه بتوانند از 
امکانات دفترچه های بیمه استفاده کنند؟ اما با کمال 
تاسف متخصصان از پذیرش بیمه خودداری می کنند 
و بیشتر داروهای گرانقیمت در لیست بیمه نیست و 
بیماران مجبورند هم ویزیت پزشکان و هم داروی تجویز 
شده را به طور آزاد تهیه کنند. از مسئولان عاجزانه 
درخواست داریم وقتی ما ماهانه پول هنگفتی بابت بیمه 
پرداخت می کنیم حداقل برای بیماری های افراد بیمه 

شده، کمی هم به فکر آنها باشید. 
محمدی از تهران

بیکاری
بسیاري از افراد تحصیل کرده بیکار هستند و در به در 
دنبال کار مي گردند، در حالي که برخي از مسئولان چند 
شغله اند؟ چه دلیلي دارد برخي مسئولان چند پست 
و مقام داشته باشند و نتوانند تمام آنها را به طور کامل 
نظارت کنند در عوض جوانان تحصیلکرده بیکار در منازل 

باشند، جا دارد فکری اساسی برای این موضوع شود. 
حسینی از تهران 

خط ویژه
با توجه به اینکه محدوده میدان راه آهن -  میدان 
تجریش خط ویژه است بعضي از رانندگان اتوبوس با 
سرعت زیاد در این منطقه تردد مي کنند و با ترمزهاي 
ناگهاني موجب آزار عابرین پیاده مي شوند لازم است به 

رانندگان تذکر داده شود. 
شکری از تهران 

گرانی
این روز ها به دلیل تورم هر روز شاهد گران شدن مواد 
غذایی و خوراکی ها هستیم و این موضوع موجب نگرانی 
همه مردم شده است از مسئولان تقاضا داریم که فکری 
اساسی برای این گرانی کنند دیگر توان خرید مایحتاج 

زندگی را نداریم. 
بهمنی از تهران

 سازمان تربیت بدنی
در برخی از ورزشگاه ها و باشگاه های ورزشی که 
هنرجویان در رشته های رزمی ثبت نام و سال ها تمرین 
دارند، متاسفانه برخی از استادان تمرین ها را به ارشدهای 
کلاس واگذار می کنند و همین موضوع باعث شد یکی از 
ارشدها سه ماه تکنیک های غلط به ما یاد بدهد، در نتیجه 
وقتی استادمان سرکلاس آمد، متوجه این اشتباه شد. از 
مسئولان سازمان تربیت بدنی تقاضا داریم هر از گاهی 
بازرسانی را به ورزشگاه های سراسر کشور اعزام کنند و 
از نزدیک کیفیت کلاس های رزمی و استادان مربوطه را 

کنترل کنند تا حقی از هنرجویان ضایع نشود. 

کاظمی از تهران 


